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 الموخص:
هدفت اهدراسة اهتعرف إهى واكع اهتخطيط الاستراتيذي بكوية اهتربية في دايعة اهلطييى ييٌ ود ية ٍأير ء  يا             

تى إ داد استباٍة تى اهتسليق ييٌ   وهتسليق ءهداف اهدراسة، (   واً، 83هيئة اهتدريس، زيث تكوٍت  يَة اهدراسة يٌ )
( 28( فلرة يوز ة على يذاهيٌ: المذيا  اوو  يعيايير اهتخطييط الاسيتراتيذي وت يًٌ )     65ضدك ا وجبات ا وتكوٍت يٌ )

يعيايير  ( فليرة  وءه يرن ٍتيااخ اهدراسية ءا يذيا       37فلرة ، والمذا  اهحاٍي يًارسة اهتخطييط الاسيتراتيذي وت يًٌ )   
يًارسية  ًوييان   ن يذيا   كد زطن على المرتبة اووهى بدردية تليدير  اهيية ديداً، بيًَيا زطي       اهتخطيط الاستراتيذي
على المرتبة اوخيرة وهو يلابن دردة تلدير يتوسطة  وبيَت ٍتااخ اهدراسة  يد  وديود فيرو      اهتخطيط الاستراتيذي

ذان دلاهة إزطااية بيٌ يتوسط تلديران ءفراد  يَة اهدراسة  َد يذاهي اهدراسة ككين تعي لم لمتريير اهل يى  ووديود      
ذوي  يتوسطان تلديران ءفراد  يَة اهدراسة  َد يذياهي اهدراسية ككين تعي لم لمتريير     فروكاً ذان دلاهة إزطااية بيٌ ي

سيَوان(  و لمتريير ذوي    6اهتدري ية )ءكحر ييٌ  اهخدية اهتدري ية واهرتبة اوكاديًية وذهم هطاهر تلديران ذوي اهخدية 
هدراسة بًذًو ة ييٌ اهتوضييان ءهً يا    اهرتبة اوكاديًية وذهم هطاهر تلديران ذوي اهرتبة اوكاديًية )ءستاذ(، وءوضت ا

 .ضرورة تفعين يًارسة يعايير اهذودة في  ًويان اهتخطيط الاستراتيذي بشكن فا ن
 

   كلمات مفتاحية:  

 

واقع التخطيط الاستراتيجي بكلية التربية 

في جامعة القصيم من وجهة نظر أعضاء 

 هيئة التدريس

Strategic planning at the Faculty of Education at Al-Qaseem University from the point of view 

of the teaching staff members 

Abstract: 
The study aimed to know the strategic planning at the Faculty of Education at Al-Qaseem University from the teaching 

staff members point view. Study sample consisted of (83) members. To achieve the study’s goals, a questionnaire has 

been prepared. Its validity and reliability were confirmed. It consisted of (65) items distributed to two domains: First 

domain strategic planning standards and included (28) items, the second domain practicing the strategic planning and 

included (37) items. Results of the study showed that the strategic planning standards domain has received the first rank 

with degree very high, while the practicing the strategic planning processes domain has received the last rank with 

medium degree. Also, results showed that no statistically significance differences between the means of the sample 

individuals’ on the two domains due to the section variable. There are statistically significance differences between 

means of the sample responses on the two domains as a whole due to the service variable in favor of (more than six 

years), and there are statistically significance differences between means of the sample responses on the two domains as 

a whole due to the academic rank variable in favor of (Professor). The study recommended a number of 

recommendations, some of them: the necessity for activating quality standards practice in the strategic planning 

processes in an effective way. 
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